
گروه اقتصادی: روز گذش��ته دلار در بازار آزاد با رس��یدن به 
رقم 30 هزار و 800 تومان به روند صعودی خود که از ابتدای 
هفته پس از اخبار مذاکرات وین ش��روع شده بود، ادامه داد. 
گزارش های میدانی حاکی اس��ت در روز ه��ای اخیر بازار ارز 
پرالتهاب بوده و تحت تأثیر عوامل روانی ناشی از مذاکرات وین 
نرخ ارز با رشد همراه شده است. روز کاری قبل )یکشنبه( دلار 
در بازار آزاد حدود 30 هزار و 400 تومان معامله می ش��د که 
دیروز با رشدی 400 تومانی همراه بود. همچنین دیروز نرخ 
ف��روش دلار در صرافی های بانکی به 2۷ هزار و 823 تومان 
رسید. علاوه بر این، بهای خرید دلار در بازار متشکل ارزی 2۷ 
هزار و 59۷ تومان و نرخ فروش آن 2۷ هزار و 855 تومان بود. 
به گزارش »وطن  امروز«، قیمت دلار از 2۷ مهر سال گذشته 
که به 32 هزار تومان رسید و بالاترین بهای دلار در ایران را 
ثبت کرد، وارد روند نزولی شد تا آنجا که 15 اردیبهشت سال 
جاری به 20 هزار و 600 تومان رسید؛ پس از این تاریخ دلار 
به روند نزولی خود پایان داد و دوباره موج صعودی اش را آغاز 
کرد. این روند صعودی از اوایل هفته پس از انتشار اخباری از 
مذاکرات هسته ای وین شیب تندتری پیدا کرد. در 8 ماه اول 
امس��ال میزان فروش حواله ارزی صادرکنندگان ۷0 درصد و 
میزان فروش اسکناس ارز 200 درصد جهش کرده اما با این 
وجود نرخ ارز به دلیل انتظارات تورمی و فعالیت های سوداگرانه 
رشد داشته است. به نظر می رسد آنچه در شرایط فعلی باعث 
نگرانی شده است، انتظارات تورمی و دغدغه حفظ ارزش دارایی 
است که از قبَِل این نگرانی ها برخی دلالان و سفته بازان بهره 
خود را می برند. این نگرانی نس��بت به آینده بازار ارز، توسط 
برخی سوداگران و فعالان رسانه ای- سیاسی تشدید می شود. 

دسترس�ی کش�ور به منابع ارزی بهب�ود قابل ملاحظه ای  ■
داشته است

در همین رابطه رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به عرضه 
36 میلیارد دلار ارز از ابتدای امسال تاکنون گفت: سال جاری 
دسترسی این بانک و سیستم اقتصادی کشور به منابع ارزی 
بهبود قابل ملاحظه ای داشته است. از نظر ورود ارز به کشور 
در شرایط بسیار خوبی هستیم و پیش بینی من این است در 
آینده نزدیک اوضاع رو به بهبود خواهد رفت. از ابتدای سال 
تاکنون 36 میلیارد دلار ارز عرضه ش��ده اس��ت که برابر کل 

عرضه ارز در سال گذشته بود. 
وی با بیان اینکه ما 2 بازار مهم نیما و متشکل ارزی در حوزه 
ارز داریم، اضافه کرد: در سامانه نیما صادرکنندگان ارز خود را 
عرضه می کنند. از ابتدای سال تا 15 آذرماه برگشت ارز حاصل 
از صادرات غیرنفتی در سامانه نیما 22/4 میلیارد دلار و عرضه 

ارز صادرکنندگان در سامانه نیما 20 میلیارد دلار بوده است. 
وی ادامه داد: از ابتدای سال تاکنون در مجموع 36 میلیارد 
دلار ارز برای کل کالاها، بخشی در سامانه نیما و بخشی در 
ش��بکه بانکی تامین شده که نسبت به سال گذشته افزایش 
داشته است. علی صالح آبادی گفت: سال گذشته کمتر از 36 
میلیارد دلار ارز عرضه شده است، در حالی که امسال در کمتر 
از 9 ماه 36 میلیارد دلار ارز بانکی، نیما و ارز اشخاص توسط 
بانک مرکزی عرضه شده است. وی با بیان اینکه روند عرضه ارز 
در بازار خوب و مطلوب است، گفت: روز یکشنبه 23۷ میلیون 
دلار با نرخ 23 هزار و 400 تومان در نیما معامله شده است. 
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: تس��هیل برگشت ارز 
حاص��ل از صادرات به کش��ور جزو برنامه ه��ای جدی بانک 
مرکزی است و اخیرا جلساتی با تشکل ها داشتیم تا بین آنها، 
اتحادیه ها و واردکنندگانی که نیاز به عرضه ارز دارند، ارتباط 
برق��رار کنیم و از این طریق بازگش��ت ارز حاصل از صادرات 
تسهیل شود. یکی از ضرورت هایی که به صورت جدی دنبال 
می کنیم، تقویت عرضه ارز در بازار با مشوق هایی است که در 
نظر داریم. همچنین تقاضاهایی را که ممکن اس��ت خارج از 

بازار نیما باشد نیز تسهیل می کنیم تا از طریق سامانه نیما ارز 
خود را دریافت کنند. وی تصریح کرد: موضوع ثبت سفارش 
و تعیین منش��أ ارز در حوزه واردات موضوع مهمی است که 
تلاش می کنیم در تمام مناطق کشور، ارز از طریق سامانه نیما 

عرضه و تقاضا نیز از این طریق تامین شود. 
رشد 3/7 برابری معامله ارز در بازار متشکل ارزی ■

صالح آبادی در ادامه اظهار کرد: در بازار متشکل ارزی یا بازار 
اسکناس ارزی نیز 1/3 میلیارد دلار از ابتدای سال معامله انجام 
شده که در مقایسه با دوره مشابه سال گذشته 3/۷ برابر رشد 
داشته که این عرضه عمدتا توسط صادرکنندگان بوده است. 
در مقررات ارزی آمده است اگر صادرکننده ای بخواهد بخشی از 
منابع حاصل از صادرات را به صورت اسکناس بازگرداند، مانعی 

ندارد و می تواند در بازار متشکل ارزی عرضه کند. 
صالح آبادی با بیان اینکه ارز اصلی کشور از طریق سامانه نیما 
و حجم بالا تامین می شود، گفت: روز یکشنبه 23۷ میلیون 
دلار معامله شد و این تداوم دارد و هیچ مشکلی در عرضه ارز 
در سامانه نیما نداریم. دسترسی خوبی به ارزها داریم و نیازها 
از این بازار قابل تامین است. در عرضه ارز صادرکنندگان در 

نیما نیز که ۷0 درصد رش��د داش��ته، روند خوبی داریم و در 
ماه ه��ای آینده وضعیت خوبی را در بازار حواله و اس��کناس 

خواهیم داشت و مشکلی برای تامین ارز نداریم. 
وی تاکید کرد: در کمتر از 9 ماه گذشته 11 میلیارد دلار 
ارز برای واردات کالاهای اساسی و دارو تامین شده و این رقم 
علاوه بر واردات واکس��ن کرونا بوده اس��ت. 1/5 میلیارد دلار 
برای واردات واکس��ن کرونا پرداخت شده است و مشکلی در 
این زمینه نداریم. 11 میلیارد دلاری که برای واردات کالاهای 
اساسی توسط بانک مرکزی تامین شده، بیش از رقم کل سال 
گذشته است و هم اکنون نیز مشکلی برای تامین ارز کالاهای 

اساسی نداریم. 
کاهش رشد تورم و کنترل خلق پول توسط بانک ها ■

وی درباره نرخ تورم نیز گفت: یکی از موضوعات مهم نرخ 
تورم است. سال گذشته و در دوران آغاز فعالیت دولت جدید، 
نرخ تورم در کشور بالا بود اما در 2 ماه اخیر نرخ تورم نقطه 
به نقطه در حال کاهش بوده، البته این به معنای این نیست 
که تورم نداریم، تورم داریم ولی رشد تورم کاهش یافته است. 
در مهر و آبان  تورم نقطه به نقطه 13/9 درصد کاهش داشته 
است و نرخ تورم 12 ماهه نیز نزولی شده و 2/5 واحد درصد 

کاهش یافته است. 
رئیس کل بانک مرکزی با اش��اره به رشد پایه پولی گفت: 
رشد پایه پولی در سال 99 برابر 30/1 درصد و سهم خالص 
دارایی های خارجی بانک مرکزی در رشد پایه پولی 34/8 واحد 
درصد بوده است، یعنی بیش از کل رشد پایه پولی، رشد سهم 
خالص دارایی خارجی بانک مرکزی رخ داده است. این به آن 
معناست که بانک مرکزی ارزهایی را با نرخ نیمایی به دولت 
پرداخت می ک��رده، در حالی که با نرخ 4200 تومان به بازار 

عرضه می شده است.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: امس��ال در 8 ماه رشد پایه 
پولی 1۷/8 درصد بوده است که سهم خالص دارایی خارجی 
6/5 واحد درصد بوده است که این امر حاکی از این است که 
سهم افزایش خالص دارایی خارجی در مقایسه با سال گذشته 
خیلی کمتر بوده است. همچنین در نظر داریم رشد ترازنامه 

بانک ها را مدیریت کنیم. 
صالح آبادی خاطرنشان کرد: بانک مرکزی به صورت مداوم 
ترازنامه ها را رصد می کند و بانک هایی که آن را رعایت نکنند، با 
افزایش سپرده قانونی مواجه می شوند. یکی از موضوعات جدی 
در راس��تای کنترل خلق پول، این است که خلق پول توسط 
بانک ها را کنترل کنیم و یکی از ابزارهای آنها رش��د ترازنامه 

بانک هاست که به صورت جدی دنبال می کنیم. 

نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران 
گفت: قانون جدید مالیات بر ارزش افزوده 
طلا به نفع مردم اس��ت و آنها هزینه کمتری در زمان خرید 
پرداخت خواهند کرد. محمد کشتی آرای در گفت وگو با یک 
برنامه تلویزیونی درباره قانون جدید مالیات بر ارزش افزوده طلا 
گفت: این قانون که سال ها برای آن زحمت کشیده شده، در 
نهایت مصوب شد و این اتفاق به نفع مردم خواهد بود و قطعا 
با این اتفاق در زمان خرید طلا مردم هزینه کمتری پرداخت 

خواهند کرد. وی افزود: مردم تا پیش از این باید 9 درصد مالیات 
بر ارزش افزوده روی کل رقم فاکتور پرداخت می کردند اما حالا 
قرار است این 9 درصد فقط از اجرت و سود دریافت شود که 
با این حساب میزان مالیات پرداختی طلا کاهش پیدا می کند. 
نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران در ادامه خاطرنشان کرد: 
با ش��رایط فعلی دیگر مردم به سمت خرید طلای دست دوم، 
کم اجرت و آب شده نخواهند رفت و شاهد خرید بیشتر طلای 
نو در بازار خواهیم بود و باعث رونق در بازار طلا می شود. وی 

به آثار این قانون جدید در رونق کسب و کار های مرتبط با طلا 
و جواهر اشاره کرد و گفت: قطعا با اجرای این قانون واحد های 
تولیدی که روزی به خاطر برخی تصمیمات اشتباه بسته شده 
بودند، دوباره به چرخه تولید بازخواهند گش��ت. کشتی آرای 
درباره زمان اجرای این قانون گفت: این قانون از سوی رئیس 
اتاق اصناف ایران به رؤسای اتاق اصناف استان ها ابلاغ شده و 
آنها هم به اتحادیه های شهرستان ها اعلام خواهند کرد و قرار 

است از 13 دی به طور رسمی اجرا شود.

رئیس دستگاه قضا گفت: مسأله بورس 
از سوی س��ازمان بازرسی کل کشور و 
دادستان کل کشور در گذشته دنبال شده است اما به نظر من 
کفایت نمی کند و عقیده دارم بسیاری از موضوعات اگر یک  
بار دنبال شوند و سپس رها شوند، به نتیجه مطلوب نخواهیم 
رسید. چند هفته است روند شاخص کل بازار سرمایه نزولی 
اس��ت و همین موضوع اعتراضات س��هامداران را باعث شده 
است. البته سقوط شاخص مسبوق به سابقه است اما در این 
بین برخی تحلیل ها وجود دارد که این روند غیرعادی است. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای با اشاره 
به اهمیت رسیدگی به وضعیت بورس تاکید کرد: مسأله بورس 
از سوی سازمان بازرسی کل کشور و دادستان کل کشور در 
گذشته دنبال ش��ده است اما به نظر من کفایت نمی کند و 
عقیده دارم بسیاری از موضوعات اگر یک  بار دنبال شوند و 

سپس رها شوند، به نتیجه مطلوب نخواهیم رسید. 
وی اضافه کرد: کماکان به ذهن می رسد و قرائن و شواهد 
اینگونه حکایت می کند که یک روال عادی و متعارف در بورس 
رقم نمی خورد، بنابراین بار دیگر رسیدگی به این موضوع را 
درخواس��ت می کنم. دس��تور مکتوب این موضوع به رئیس 

سازمان بازرسی کل کشور هم 
ابلاغ شد، گزارشات قبلی خود 
را به روز کرده و این موضوع را 
دنبال، پیگیری و تعقیب کنید 
و اگر تخلف و جرمی رخ داده 
است، به هیچ وجه قابل بخشش 

و اغماض نیست. 
رئیس دستگاه قضا عنوان 
ک��رد: تعداد کثی��ری از مردم 

به ما اعتماد و پول خود را وارد بورس کردند و حالا متضرر 
شده اند. بخش��ی از این ضرر ها در بورس طبیعی است، زیرا 
بای��د آموزش می دیدند و توجه و رعایت می کردند اما به هر 
صورت بسیاری از افراد تقریبا هستی خود را وارد بورس کردند 
و با مش��کل جدی مواجه شدند، بنابراین بازرسی کل کشور 
ب��ه گزارش های قبل اکتفا نکن��د و این موضوع را به صورت 
جدی دنبال و پیگیری کنید و اگر تخلف و جرمی رخ داده 
بود آن را به دادگستری و مسؤولان ذی ربط گزارش کنید. 

حجت الاس��لام والمس��لمین محس��نی اژه ای ادامه داد: 
دادستان کل کشور هم این موضوع را رها نکند و در شورا های 

عالی بورس و س��ایر جلسات 
مجدد آن را پیگیری کند. فرضا 
اگر مشخص شد هیچ اشکالی 
هم وجود نداشت، باز هم برای 
مردم به صورت شفاف روشن 
ش��ود. در حال حاض��ر برای 
مردم این ذهنیت وجود دارد 

که تخلفاتی شده است. 
وی افزود: اگر پس از بررسی 
مشخص شد هیچ چیز خلافی وجود ندارد، مسؤولان ذی ربط 
برای مردم شفاف آن را توضیح دهند. در نتیجه در این موضوع 
به صرف گزارش اکتفا نکنید، پیگیری کنید و به مس��ؤولان 
ذی ربط مکتوب اعلام کنید، به بنده هم اعلام کنید تا دنبال 

کنم و ان شاء الله به نتیجه برسیم. 
رئیس قوه  قضائیه در بخش دیگری از صحبت های خود به 
موضوع انبار سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی اشاره 
کرد و گفت: انبار سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
نمونه ای است که با پیگیری خوب پیش رفته است و نشان 
می دهد اگر موضوعات پیگیری ش��ود، کار پیش می رود. از 

دولت محترم تشکر و تقدیر می کنم که به این موضوع ورود 
خوبی داش��تند و معاون اول رئیس جمهور از نزدیک دیدند 
و کارگروهی تش��کیل دادند، وزیر اقتصاد به میدان آمدند و 
اقدامات بسیار خوبی انجام شده و در حال انجام است که همه 

بر اثر پیگیری های انجام شده رقم خورده  است. 
حجت الاس��لام والمس��لمین محس��نی اژه ای ادامه داد: 
رؤسای کل دادگستری ما در این زمینه ورود خوبی داشتند، 
در دولت هم همین طور بوده اس��ت. از مس��ؤولان سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی تشکر می کنم که خوب 

به میدان آمدند. 
وی در پای��ان تصریح ک��رد: امیدواریم این اقدامات ادامه 
داش��ته باشد. بسیاری از اموال به مزایده گذاشته می شود و 
بسیاری در حال تعیین تکلیف شدن است. در موضوع بورس 
هم درست است که ماهیت کار کاملا متفاوت است اما باید 
کار و همکاری و هم افزایی اینچنینی و همه جانبه انجام شود 
و به صرف گزارش به آن اکتفا نشود. دولت و وزارت اقتصاد 
و سازمان اموال تملیکی تدبیر کنند که این موارد تکرار نشود. 
دادسرا ها و دادستان های کشور و وزیر دادگستری نیز نظارت 

کنند تا چنین مسائلی تکرار نشود. 

»سمات« تخلفات حوزه تسهیلات 
بانکی را کشف می کند

مع��اون فناوری های نوین بانک مرکزی گفت: هم اکنون 
سامانه سمات به مرحله ای رسیده که امکان نظارت بر عملکرد 
بانک ها در حوزه تسهیلات اعطایی و کشف تخلفات در این 
بخش را فراهم کرده است و در واقع این سامانه به ابزار نظارتی 
بانک مرکزی تبدیل شده است. مهران محرمیان درباره برنامه 
جدید بانک مرکزی برای کنترل میزان دارایی بانک ها به  وسیله 
س��مات )سامانه متمرکز الکترونیکی اطلاعات تسهیلات و 
تعهدات( اظهار داشت: این موضوع در حوزه مقرره گذاری و 
فنی در حال بررسی است و بزودی تصمیم گیری خواهد شد. 
وی در پاسخ به این سوال که چند ماه پیش نقدهایی نسبت 
به س��امانه سمات وجود داشت مبنی بر اینکه اطلاعات در 
این سامانه فقط ثبت می شود اما امکان داده  پردازی و تحلیل 
محتوای آن وجود ندارد، آیا شما این نقد را تایید می کنید؟ 
گفت: در حال حاضر در سامانه سمات امکان پردازش اطلاعات 
وجود دارد و قابلیت های هوش��مند در حال افزوده شدن به 
این سامانه است. معاون فناوری های نوین بانک مرکزی افزود: 
هم اکنون سامانه سمات به مرحله ای رسیده که امکان نظارت 
بر عملکرد بانک ها در حوزه تسهیلات اعطایی و کشف تخلفات 
در این بخش را فراهم کرده است و در واقع این سامانه به ابزار 
نظارتی بانک مرکزی تبدیل شده است. محرمیان با بیان اینکه 
سامانه سمات به سمت هوشمندسازی حرکت کرده و مدام 
در حال ارتقاست، تصریح کرد: یک تیم تخصصی و فنی برای 
ارتقای قابلیت های سامانه سمات در بانک مرکزی شکل گرفته 
و هدف از تشکیل این گروه افزایش هوشمندسازی سامانه در 

حوزه تحلیل داده ها و کشف تخلفات است. 

 برنامه دولت
 برای حمایت از سهامداران خرد

رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار گفت: امیدواریم در 
چند روز آینده شاهد اخبار مثبتی در بازار سرمایه باشیم، زیرا 
دولت تصمیمات مناسبی را در حوزه بازار سرمایه به منظور 
حمایت از سهامداران گرفته است. مجید عشقی عنوان کرد: 
در حال حاضر مهم ترین برنامه و ماموریت سازمان بورس به 
منظور تعادل بخش��ی به بازار سرمایه آن است که ابهامات 
مطرح ش��ده درباره اح��کام بودجه از جمله ن��رخ خوراک 
پالایش��گاه ها، مالیات شرکت های سهامی و سایر موارد را با 
اس��تفاده از نظرات و پیشنهادات فعالان و متخصصان این 
حوزه رفع کند. عش��قی افزود: به طور حتم سازمان بورس 
تمام تلاش خود را در راستای حمایت از سهامداران و احقاق 
حقوق آنها خواهد کرد، به  گونه ای که مانع از اتخاذ و اجرای 
تصمیماتی خواهد شد که براحتی می تواند به ضرر شرکت های 
سهامی تمام شود و به آنها لطمه وارد کند. رئیس سازمان 
بورس ادامه داد: علاوه بر سازمان بورس، در دولت سیزدهم 
نیز عزم و اراده جدی در راستای حمایت از تولید و سودآوری 
شرکت های سهامی وجود دارد، زیرا دولت هم می داند رونق 
بازار سرمایه 2 اثر جدی را به دنبال خواهد داشت؛ نخست 
می توان��د بخش عم��ده ای از دارایی های دولت را محافظت 
کند و ثانیا سبب افزایش سرمایه سهامداران حاضر در این 
بازار می شود. وی تصریح کرد: دولت درباره بحث خودرو نیز 
تصمیمات قابل ملاحظه ای گرفته و امیدواریم این تصمیمات 
اجرایی شود. رئیس سازمان بورس گفت: بارها گفته ایم اوراق 
دولتی به میزان کشش بازار سرمایه عرضه خواهد شد و باید 
توجه داش��ت میزان درآمد حاصل از اوراق فروخته شده در 
این مدت به منظور بازپرداخت اوراق قبلی مورد استفاده قرار 
گرفته است، لذا در حال حاضر هر میزان پولی که از بازار های 
پولی و مالی جمع آوری ش��ده، مجددا در اختیار اش��خاص 

خریدار قرار گرفته است. 

تولید مرغ در کشور بیش از نیاز شد
معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی با 
بیان اینکه با برنامه ریزی انجام شده تولید مرغ در کشور بیش 
از مصرف شد، گفت: با حمایت از محصول اساسی چغندرقند 
و بسته  حمایتی آماده شده، پیش بینی می شود سال آینده در 
تولید شکر نیز به خودکفایی برسیم. محمد قربانی با بیان 
اینک��ه برنامه ریزی عملیاتی برای تأمین مرغ و تخم مرغ در 
کش��ور انجام شده، گفت: در گام نخست، فروچاله ای که در 
آبان  برای مرغ و تخم مرغ بود را شناسایی کردیم که اگر این 
کار نمی ش��د، تولید کشور با مشکل مواجه می شد و اکنون 
جوجه ریزی گوشتی از 106 میلیون قطعه آبان  به 136 میلیون 
رسیده است؛ یعنی رشد 23 درصدی داشته است. تولید مرغ 
هم در کشور به سطح مازاد رسیده و برای تأمین 4 ماه پایانی 
سال هم هیچ مشکلی وجود ندارد. واردات مرغ منجمد هم 
آرام آرام کمتر و در ادامه متوقف خواهد شد. قربانی با بیان 
اینکه پیش از این وابس��تگی صنعت مرغداری به نژاد راس 
انگلیس مش��کلات تحریمی برای کشور درست کرده بود، 
گفت: اکنون سهم مرغداری ها را از نژاد مرغ آرین ایرانی به 
30 درصد رسانده ایم که می تواند تحریم ها را بی تأثیر کند. از 
سوی دیگر، قرارگاه امنیت غذایی برای پایش و رصد مستمر 
روزانه با حضور همه معاونان و مدیران دخیل تشکیل شد و 
این قرارگاه در تمام استان ها شکل گرفته است. وی در بخش 
دیگری از صحبت های خود با اش��اره به اقدامات انجام شده 
برای توس��عه مرغ آرین ایرانی گفت: خرید این نژاد مرغ در 

اولویت قرار می گیرد. 

اخبار

اقتصادی
نفت گران شد

قیمت نفت در بازارهای جهانی با یک دلار و ۷2 سنت افزایش به ۷1/6 دلار در هر بشکه رسید. آنطور که رویترز گزارش داده است، پس از 
اینکه عربستان قیمت نفت خود را برای فروش در آسیا و آمریکا افزایش داد و مذاکرات ایران با گروه 1+4 نیمه کاره ماند، قیمت نفت بیش از 

یک دلار در معاملات دیروز افزایش یافت. بر این اساس هر بشکه نفت برنت با یک دلار و ۷2 سنت افزایش ۷1/6 دلار فروخته شد.  

سه شنبه 16 آذر 1۴۰۰
وطن امروز     شماره 3369

تأکید رئیس کل بانک مرکزی بر افزایش دسترسی کشور به منابع ارزی

وزهای خوب ارزی وعده ر
از ابتدای سال تاکنون 36 میلیارد دلار ارز عرضه شده که برابر کل عرضه سال گذشته است

وده طلا  به سود خریدار اصلاح قانون مالیات بر ارزش افز

اژه ای: شواهد حکایت از آن دارد یک روال عادی و متعارف در بورس رقم نمی خورد

    سازمان بازرسی به بورس ورود می کند

مالیات

بورس


